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آئین ســومین دوره نشان عالی خورشــید و اهدای آن 
به سعید رشــتیان عصر روز گذشته در سالن فردوس موزه 
ســینمای ایران برگزار شد. به گزارش ایرنا از روابط عمومی 
موزه ســینما، در ابتدای این مراسم که اجرای آن را منصور 
ضابطیان بر عهده داشــت بخش هایی از مراسم نشان عالی 
خورشــید در دو دوره گذشته نمایش داده شد و پس از آن 
مرتضی رزاق کریمی گفت: با توجه به اینکه »نشــان عالی 
خورشید« به تهیه کنندگان مستند تعلق می گیرد لازم است 
به چند نکته درباره ســینمای مســتند و نقش تهیه کننده 
مســتند اشاره  کنم. همه ما شاهد هستیم سینمای مستند 
رشــد فزاینده و با شتابی را طی می کند و در دهه های اخیر 
شتاب بیشتری نیز گرفته که ناشی از پیگیری علاقه مندان 
به شناخت ملل، فرهنگ، ادیان و اقوام مختلف است و امروز 
با رسانه های دیجیتال و شــبکه های مختلف دسترسی به 

شناخت فرهنگ های مختلف نیزآسان شده است.
وی افزود: سینمای مستند هم در ذات خود از ویژگی هایی 
برخوردار است و بیشترین سرمایه را برای شناخت در اختیار 
دارد که می توان از آن بهره  برد اما متاســفانه هنوز جهان و 
به ویژه کشور ما نسبت به این نکته غفلت کرده اند. همانطور 
که می دانیم در کشــورهای توسعه یافته مستندها جایگاه 
ثابتی از نظر مخاطب دارند و تصور می کنم رسانه های نوین 
و شــبکه های نمایش خانگی می توانند از ظرفیت مستندها 

بهره بیشتری ببرند.
این مستندســاز با تاکید بر نقش تهیه کننده مســتند، 
ادامه داد: همان طور که نویســنده و کارگردان مولف داریم، 
تهیه کننده مولف نیز داریم اما تعداد آنها اندک است و سعید 
رشتیان ویژگی هایی دارد که از مصادیق قطعی تهیه کننده 
مولف اســت و نگاه هدفمند و راهبردی نســبت به موضوع 

فیلمی که می سازد، دارد.
وی ادامه داد: تهیه کننده مولف از افکارعمومی شناخت 
دارد و باید مطالعات بین رشته ای داشته باشد، اهل تحقیق 
باشد و فقط عامل توزیع پول نباشد. باید روحیه جمع گرایی 
داشــته باشد و افراد مختلف از نسل ها و تجربه های مختلف 
را کنار هم جمع کند و سعید رشتیان همه این خصوصیات 
را دارد و در آثار او عشق به مردم و کشورمان را در بالاترین 

سطح دیده ام و به او افتخار می کنم.
در ادامه حسین حق گو، مستندساز گفت: سعید رشتیان 

از بنیان گذاران انجمن تهیه کنندگان مستند است و از هیچ 
کوششــی در این راه مضایقه نکرد تا آنجا که حتی در تمام 
ایام تعطیلی خانه سینما بدون چشم داشت جلسات انجمن 

را برگزار می کرد.
وی با بیان اینکه حجم تولیدات ســعید رشتیان در صدا 
و سیما متنوع اســت، خاطرنشان کرد: مستندهای »تهران 
من«، »آینه فرهنــگ«، »تصویرگران انقــلاب« و... از آثار 
درخشــان او به شمار می رود. شیوه او در تولید آثار مستند 
به صورت استمراری است؛ او بسیار مطالعه می کند و مسیر 
تحقیــق را همراه با کارگردان اثر انجــام می دهد و این امر 
صرف زمان و دقت در جزئیات از رابطه او با سینمای مستند 
نشأت می گیرد؛ ســینمایی که اگر سال ها در آن کار کنید 
پول دار نخواهید شد. به پاس قدردانی سینمای مستند سعید 
رشــتیان، او را »عالیجناب در امر تهیه کنندگی مســتند« 
قلمداد می کنم. در بخش دیگر این مراسم، علیرضا حسینی 
عضو هیأت مدیره خانه ســینما و انجمــن تهیه کنندگان 
سینمای مستند نیز گفت: سعید رشتیان همیشه برای من 
حکم مربی داشــت، در شورا و آکادمی خانه سینما همیشه 
کنارم بود و هر زمان هر مشــکلی به وجود می آمد بیشترین 
زحمات برگردن او بود. به نظرم اگر هر انجمن یک ســعید 

رشتیان داشته باشد خوشبخت است.
در ادامه رامین حیدری فاروقی گفــت: در حوزه ادبیات 
ایران بر مفهوم راز تاکید بســیاری شــده است که همیشه 
این سوال مطرح می شــود که منظور از راز چیست که به 
اعتقاد من در حوزه روابط انســانی و اخلاقی این راز چیزی 

جز اعتماد نیست.
وی ادامه داد: هر انســان نشــانه دار و شاخصی، اعتماد 
برانگیز اســت و حتما در زندگی اش یــک آدم قابل اعتماد 
دیده است. من معتقدم خوشبختی در ما با تعداد افراد قابل 
اعتماد زندگی مان نسبت مستقیم دارد و در حوزه اجتماعی 
پیدا کردن آدم های قابل اعتماد که بتوانند خود را در توفیق 
دیگران شــریک بدانند و از توفیق دیگران خوشنود باشند، 
آسان نیســت. من این تجربه را با سعید رشتیان دارم پس 

آدم خوشبختی محسوب می شوم.
در ادامه مستند کوتاهی از سعید رشتیان برای حاضران 
در مراسم نمایش داده شد و بعد از آن مرضیه برومند، مرتضی 
رزاق کریمی، رامین حیدری فاروقی، حامد شکیبانیا، علیرضا 

حســینی و محمد صوفی روی صحنه آمدند و نشان عالی 
خورشــید و لوح یادبود را به »سعید رشتیان« اهدا کردند. 
همچنین در ادامه حسین ترابی مستند ساز پیشکسوت نیز 

به روی صحنه آمد از سعید رشتیان قدردانی کرد.
سعید رشتیان پس از دریافت نشان عالی خورشید گفت: 
خود را مرهون سینما و مخصوصا سینمای مستند می دانم و 
تاکید می کنم که این مراسم برایم منزل پایانی بوده و پایان 
خوشی اســت. در حال حاضر در سینمای مستند در نقطه 
عطف مهمی بسر می بریم که امیدوارم همه ما اهالی جامعه 
هنری بتوانیم به ســلامت از آن عبور کنیم و من این نقطه 
عطف را تاکید قطعی و قابل بازگشــت بر حرفه ای شدن در 
سینمای مستند می دانم. امیدوارم رفته رفته وزن حرفه ای 

گری را در سینمای مستند بیشتر ببینیم و پیگیری کنیم.
وی با بیان اینکه برای مستند دو دسته بندی فیلم مستند 
و سینمای مستند، قائل است، ادامه داد: تاریخ سینمای ما 
سرشار از افتخارات و الگوهایی است که آنها را می توانیم در 
دسته بندی فیلم مستند قرار دهیم و هر چه پیش می رویم 

می بینیم علاقمندی به این نوع سینما بیشتر می شود.
رشتیان در ادامه بیان داشت: تصور می کنم ما که در این 
حوزه قدیمی هســتیم هنوز نتوانستیم مدل های حرفه ای و 
جا افتاده ای ارائه دهیم که علاقمندان به این حوزه با تکلیف 

روشن تر وارد این وادی شــوند و درحال حاضر در نقطه ای 
هستیم که باید بیشتر به سمت حرفه ای شدن در سینمای 
مستند پیش برویم و نشانه این اتفاق می تواند این باشد که 
توجــه ما بر تهیه کنندگی به عنوان یک حرفه باید افزایش 
پیدا کند. وی با بیان اینکه سینما کار گروهی و جمعی است 
و این موضوع در سینمای داستانی روشن است، بیان داشت: 
این موضوع در ســینمای مستند به دلایل مختلف هنوز به 
یک قطعیت نرسیده و باید به صورت گروهی و جمعی این 
فعالیــت را پیش ببریم. فکر می کنم تاکید بر کار گروهی و 
ویژگی هایی که از این طریق به ســینما وارد می شود، ما را 
به موقعیت مطلوب نزدیک می کند و ســینمای مستند را 
به سمت سینمایی می برد که مخاطبان آن، پاسخ سوالات 
و انتظارت خود را می بینند و زمینه ســاز گفت وگوی بیشتر 
در مســائل مختلف می شود. ما می سازیم تا دیده شویم و از 
مخاطب شروع می کنیم. در این مراسم مرتضی رزاق کریمی، 
مرضیه برومند، رامین حیدری فاروقی، حامد شکیبانیا، محمد 
صوفی، علیرضا حسینی، حسین ترابی، علی دهکردی، علی 
لقمانی، امیر اثباتی، حســین ترابی، سید مهدی طباطبائی 
نژاد، امیر اثباتی، رضا خوشدل، عبدالحسین بدرلو، عصمت 
شــاکری، مهناز مظاهری، مژگان صیادی، ارد زند، حسین 

حقگو، آرش قاسمی و ... حضور داشتند.

نشان عالی خورشید به »سعید رشتیان« اهدا شد

سر ســرباز هخامنشــی که حدود ۹۰ سال 
پیش از تخت جمشــید سرقت شده بود و سال 
۱۳۹۷ پس از طی یک فرآیند حقوقی طولانی، 
به ایران بازگردانده شد، هم اکنون در مخزن موزه 
ملی ایران نگهداری می شــود و نمایش عمومی 
ندارد. این نقش برجســته سال ۱۳۹۷ به ایران 
اســترداد شــد و قرار بود پس از برگزاری یک 
دوره نمایش به تخت جمشید برگردد، اما بعدها 
تصمیم گرفته شد سر سرباز هخامنشی در موزه 
ملی ایران بمانــد. جبرئیل نوکنده ـ رییس کل 
موزه ملی ایران ـ چندی پیش به دنبال پی گیری 
ایسنا گفت:  سر سرباز هخامنشی در مخزن این 

موزه نگهداری می شود.
او درباره علت به نمایش نگذاشــتن این اثر 

جدا شده از تخت جمشید، این پاسخ را داد که 
»نقش برجسته  سر سرباز هخامنشی در چنیدن 
موزه ایران به نمایش درآمده و جزو اموالی است 
که قرار شــد در موزه ملی نگهداری شود و جزو 
اشــیائی است که در مخزن موزه ملی نگهداری 

می شود.«
رییــس کل موزه ملی ایران همچنین گفت: 
 مشــابه سر ســرباز هخامنشــی و حتی نمونه 
کامل تر آن در ســالن موزه ملی موجود اســت 
و ما به خاطــر محدودیت فضا، آن را در مخزن 
نگهداری می کنیم. اگر فضای کافی داشــتیم تا 
مثلا ۵ هزار متر به گالری هخامنشی اختصاص 
دهیم، حتما این شیء را برای نمایش عمومی به 
سالن برمی گرداندیم، ولی درحال حاضر به دلیل 

محدودیت فضایی که موزه ملی دارد،   این شیء 
در مخزن نگهداری می شود.

بنا بر مســتندات و توضیحــات مرکز امور 
حقوقی بین المللی ریاســت جمهوری، در پاییز 
سال ۱۳۹۶ یک قطعه سنگ منقّش به سر سرباز 
هخامنشی، که در دهه ۱۹۳۰ میلادی به سرقت 
رفته و به صورت غیرقانونی از کشور خارج شده 
بود، در یک نمایشگاه آثار باستانی در نیویورک 
برای فروش به نمایش گذاشــته شــد. سنگ 
حجاری شــده تا قبل از سال ۱۹۳۶ میلادی در 
محل خود در ردیف جان پناه پلکان شمالی کاخ 
شورا در مجموعه تخت جمشید قرار داشت، اما 
پس از آن تاریخ، ناپدید شد. با پیگیری حقوقی 
ایــران، این اثر باســتانی توقیف شــد، هرچند 

مدعیان مالکیت این نقش برجســته نسبت به 
حکم دادستانی نیویورک معترض شدند. متعاقب 
توقیف اثر توسط دادستانی نیویورک و همزمان با 
رسیدگی در دادگاه ایالات متحده، شرکت بیمه 
موزه مونترال که این قطعه سنگ را فروخته بود، 
در دادگاه مونترال کانــادا اقدام به طرح دعوی 
علیه ایران کرد و مدعی شد که این قطعه سنگ 
برجســته در اوایل دهه ۱۹۵۰ میلادی از سوی 
شــخصی به نام »پل مالون« در شهر نیویورک 
به موزه مونترال فروخته شده بود. با این وجود، 
شرکت بیمه هیچ گونه مدرکی مبنی بر این که اثر 
مزبور چگونه در سال ۱۹۳۶ از محل اصلی خود 
در تخت جمشید جدا شده و سال ها بعد، سر از 

نیویورک درآورده، ارائه نکرده بود.
سر سرباز هخامنشی چه شد؟

شرکت بیمه موزه مونترال از دادگاه خواسته 
بود که ضمن صدور یک حکم اعلامی، مالکیت 
موزه مونترال بر سنگ برجسته در زمان انتقال 
مالکیت به شــرکت بیمــه و همچنین مالکیت 
شــرکت بیمه نســبت به آن در زمان انتقال به 
متصرفین فعلی را احراز و اعلام کند. شــرکت 
بیمه با تأکید بر قوانین داخلی ایالت کبک کانادا 
که تصرف  طولانی مدت اموال مسروقه را دلیل بر 
مالکیت متصرف تلقی می کند، مدعی بود حتی 
اگر سنگ برجسته در ســال ۱۹۳۶ از ایران به 
ســرقت رفته و در دهه ۱۹۵۰ میلادی به موزه 
مونترال فروخته شده باشــد، با توجه به آن که 
آن اثر حدود ۷۰ ســال در تصرف موزه مونترال 
بوده اســت، مالکیت موزه بر آن شــیء محرز و 
استوار بوده و مطابق قوانین کانادا، ایران نسبت 
به ســنگ برجســته هیچ گونه حقی ندارد. اما 
مرکز امور حقوقی بین المللی ریاست جمهوری 
با هماهنگی ســازمان میــراث فرهنگی، ضمن 
اســتخدام وکیل محلی در کانادا، ابتدا مســأله 
مصونیت دولت ایران در مقابل دعوای شــرکت 
بیمــه را نزد دادگاه کانادایی مطرح کرد. وکلای 
ایران همچنین با توجه به سابقه فعالیت قاضی 
پرونده علیه ایران به صلاحیت او اعتراض کرده 
و خواستار کناره گیری قاضی مذکور از رسیدگی 

به این پرونده شدند.
همزمان با رسیدگی به این پرونده در کانادا 

و پس از کشف اسناد بیشتری مبنی بر مسروقه  
بودن سنگ برجسته از سوی دادستانی نیویورک، 
متصرفان اثر تاریخی مجبور شدند برای مصون 
ماندن از تعقیب کیفری و با انعقاد توافق نامه ای 
با دادســتانی نیویورک، از ادعای مالکیت خود 
نسبت به اثر صرف نظر کنند. متعاقباً دادگاه عالی 
نیویورک نیز توافق نامه منعقده را تنفیذ کرده و 
دســتور لازم را برای استرداد سنگ برجسته به 

ایران صادر کرد.
به این ترتیب، ســر ســرباز هخامنشــی به 
نمایندگی ایران در ســازمان ملل متحد تحویل 
شد و ســال ۱۳۹۷ همراه با حســن روحانی ـ 
رییس جمهور پیشــین ـ که به نیویورک سفر 
کرده بود، به ایران بازگردانده شــد. بنا بر وعده 
مســؤولان میراث فرهنگی، قرار بود سر سرباز 
هخامنشی پس از نمایش در شهرها و موزه های 
کشــور به تخت جمشــید بازگردانده شود تا در 
همــان محلی که از آن ســرقت شــده بود، بار 
دیگر نصب شــود. با این وجود، مدتی پس از به 
نمایش گذاشتن سر سرباز هخامنشی، از مدیر 
وقت پایگاه میراث جهانی تخت جمشــید درباره 
ســرانجام بازگردادن این نقش برجسته به تخت 
جمشید، سوال پرسیده شد که گفته بود: »این 
اتفاق )نمایش اثر( در برخی اســتان ها افتاد، اما 
بعد از گســترش و شــیوع ویروس کرونا، تمام 
برنامه ها با مشــکل مواجه شد و نمی دانم نقش 

برجسته سر سرباز هخامنشی کجاست؟«
جبرئیل نوکنــده ـ رییــس کل موزه ملی 
ایران  ـ در همان زمان )سال ۱۴۰۰( در جریان 
پیگیری رسانه ها گفت که امکان نصب شدن این 
اثر بر پلکان شــرقی تخت جمشید وجود ندارد، 
چون بیــش از نیم  قرن پیش از این پلکان جدا 
شــده و به سرقت رفته اســت و بنابراین امکان 
نصــب دوبــاره آن بر جایگاه قبلی بــا توجه به 
فرســایش های مداوم و ... وجود ندارد. پس تنها 
ارزش مــوزه ای دارد و باید در موزه های ایران و 
جهان به نمایش گذاشته شود. بنابر اظهارات آن 
زمان رئیس موزه ملی ایران، سر سرباز هخامنشی 
پس از تحویل به موزه ملی ایران در ســال ۹۷، 
یک ماه در موزه ملی ایران به نمایش گذاشــته 
شد و پس از آن در استان های خراسان رضوی، 
سیستان و بلوچستان، فارس، زنجان و مدتی در 
برج میلاد تهران به نمایش عمومی گذاشته شد، 
اما با همه گیری کرونا تور نمایشگاه تک اثر نقش 
برجسته سرباز هخامنشی متوقف شد و این اثر 
به موزه ملی ایران بازگشت و هم اکنون در مخزن 

موزه ملی ایران نگهداری می شود.

رئیس کل موزه ملی ایران:

سر سرباز هخامنشی نمایش عمومی ندارد
کنایه بازیگر »کت چرمی« 

به اتوبوس سوار و قیمت بلیت سینما
عوامل فیلــم »کت چرمی«؛ 
۲۴ خردادماه در نخســتین 
اکران مردمــی این فیلم در 
پردیــس هدیش مال حضور 
یافتند. به گزارش ایرنا به نقل 
از روابــط عمومی فیلم کت 
چرمی، کامران حجازی؛ تهیه 

کننده، حســین میرزامحمدی؛ کارگردان و سارا حاتمی، عباس جمشیدی فر، 
گلاره عباسی، بهزاد خلج، امین میری و آیدا ماهیانی بازیگران فیلم، این اکران 
را همراهی کردند. عوامل »کت چرمی« پیش از نمایش فیلم برای حضار داخل 
سالن سینما ســخن گفتند و از حضور آنها قدردانی کردند. گلاره عباسی در 
ســخنانی بیان کرد: خوشحالم در کنار شــما می توانم کت چرمی را ببینم. 
همیشــه افتخار می کنم در کنار مخاطبی که سینما می آید و روی پرده فیلم 
را می بیند، بنشــینم و فیلمم را تماشا کنم. ممنونم که از سینمای اجتماعی 
حمایت می کنید و امیدوارم مخاطبان ســینما هر روز بیشــتر و بیشتر شود. 
عباس جمشیدی فر نیز با تشکر از مخاطبانی که به سینما آمده اند، عنوان کرد: 
امیدوارم از فیلم لذت ببرید و خیلی ممنونم که از سینما حمایت می کنید. این 
بازیگر همچنین با کنایه و شوخی گفت: امیدوارم بلیت سینما گران نشود که 
آنهایی که تلویزیون می بینند، بتوانند به سینما هم بیایند و فیلم ها را در سینما 
هم ببینند. به قول آن دوســت عزیز، آنهایی هم که با اتوبوس سفر می کنند، 
بتوانند با هواپیما هم سفر کنند. اگر فیلم را دوست داشتید به دوستانتان هم 
بگویید بیایند و فیلم را ببینند و اگر دوست نداشتید، بزنید سر ما را بشکنید. 
حسین میرزامحمدی؛ کارگردان کت چرمی نیز با تشکر از تهیه کننده و همه 
عوامل فیلمش، از جواد عزتی و صابر ابر یاد کرد. او همچنین درباره ســاخت 
فیلم های اجتماعی عنوان کرد: ســاخت چنین فیلم هایی با موضوع فساد در 
بخش هایی از سیستم اجتماعی، به شدت سخت است و ما همین که توانستیم 
این فیلم را بســازیم و به ســینما بیاوریم تا اکران شود، پروسه بسیار سختی 
را پشــت ســر گذراندیم که امیدوارم یک روز بتوان از همین پروسه هم فیلم 
ساخت. کت چرمی روایتی ملتهب از قاچاق دختران را دارد که از ۱۷ خردادماه 
در ســینماهای سراسر کشور اکران شده است و توانسته عنوان پرفروش ترین 
فیلم غیرکمدی این روزهای گیشه سینما را از آن خود کند. این فیلم تاکنون 
بیش از ۴۰ هزار مخاطب داشته و توانسته است به فروشی نزدیک به ۲ میلیارد 
برسد. این اولین اکران مردمی کت چرمی بود که با حضور عوامل در هدیش مال 
برگزار شد  و جمعی از علاقمندان برای تماشای فیلم به سالن آمدند. قرار است 
اکــران های مردمی، ادامه دار باشــد و در روزهای آینده بازیگران این فیلم به 

سینماهای دیگری خواهند رفت.

کارگردان فیلم  سینمایی »پاسیو«:
علاقه مند به ساخت فیلمی درباره

مریم میرزاخانی هستم
کارگردان فیلم  سینمایی »پاسیو« با ابراز 
علاقه خود به ساخت فیلمی درباره مریم 
از ماندگارترین  میرزاخانی گفت: یکــی 
تصاویری که از »زن« در سینمای ایران 
ثبت  شده است مربوط به فیلم »نرگس«  
ســاخته ســرکار خانم بنی اعتماد است. 
به گزارش ایرنا، به نقل از جشــنواره وی 

افزود: ماندگاری یک قهرمان ســینمایی به عوامل مختلفی بســتگی دارد؛ از 
پرداخت شــخصیت گرفته تا قدرت اجرایی کارگردان در به تصویر کشــیدن 
آن قهرمان. »نرگس« با بازی درخشــان ســرکار خانم فریماه فرجامی از آن 
شــخصیت های درخشان زن در سینمای ماست که نه فقط برای من که برای 
نســل من ماندگار شده اســت و همه این جوانب را در خود دارد. بحرالعلومی 
دربــاره تفاوت قهرمانان زن در ســینمای ایران در قیاس بــا قهرمانان زن در 
سینمای جهان هم گفت: درباره این تفاوت می توان از وجوه مختلفی صحبت 
کرد اما مهمترین وجه آن را می توان »فرهنگ ایرانی« دانســت. درست است 
که فرهنگ هم دامنه وســیعی دارد و می تــوان درباره اجزای آن صحبت کرد 
امــا اصولا عاطفه زن ایرانی در فرهنگ ایرانی در قامت مادر و خواهر، بســیار 
حائز اهمیت اســت. این وجه زن ایرانی برای خود من بســیار اهمیت دارد و 
در ســینمای مطلوبی هم که آن را دنبال می کنم، این ویژگی را مدنظر دارم. 
این کارگردان ســینمای ایران ادامه داد: عاطفه زن ایرانی، ویژگی ای است که 
می توان آن را به فرهنگ های دیگر هم بســط داد و با جزییات به آن پرداخت. 
بحرالعلومی تأکید کرد: »زن قهرمان« در سینما، الزاما زن ستم کش نیست. زن 
قهرمان زنی اســت که اتفاقا در اوج ظلم و ستم بتواند قله ها را فتح کند و هر 
هدفی که دارد را برای زندگی بهتر خودش و آرامش خانواده اش دنبال کند. او 
مدام به صورت تلاش مند در مسیر نیل به اهداف و آرزوهایش حرکت می کند. 
متأســفانه اگر نگاه ما این باشد که لازمه پرداخت یک قهرمان زن، ستم کش 
بودن آن است و تحت ظلم بودن آن ها را تبدیل به قهرمان می کند، به سینمایی 
منجر می شــود که من کاملا مخالف آن هستم. این کارگردان سینما در پاسخ 
به این ســوال که از میان زنان نام آور ایرانی علاقه به ســاخت فیلم سینمایی 
درباره کدام شخصیت را دارد از »مریم میرزاخانی«  نام برد. نخستین جشنواره 
بین المللی فیلم حوا به دبیری مهدیه سادات محور ۱۶ تا ۲۳ تیر ۱۴۰۲ برگزار 

خواهد شد.

نامزدهای هشتمین جشنواره »خاتم« معرفی شدند
دبیرخانه جشنواره »خاتم«، داســتان های راه یافته به مرحله نهایی هشتمین 
دوره از این جشنواره را در سه بخش بزرگسال، کودک و نوجوان و دانش آموزی 
معرفی کرد. به گزارش ایرنا، بنابر اعلام دبیرخانه هشتمین جشنواره »خاتم«، 
از میان ۳۴۶ داســتان کوتاه رسیده به دبیرخانه جشــنواره، ۵۵ اثر در بخش 
بزرگسال، ۱۸۹ اثر در بخش کودک و نوجوان و ۱۰۲ اثر در بخش دانش آموزی 
قــرار گرفتند که پس از داوری، ۱۹ اثر در بخش بزرگســال، ۲۰ اثر در بخش 

کودک و نوجوان و ۹ اثر در بخش دانش آموزی نامزد دریافت جایزه شدند.
هشــتمین دوره از جشــنواره خاتم خرداد ۱۴۰۱ با انتشار فراخوان، کار خود 
را آغاز کرد. پس از پایان انتخاب و نخســتین مرحلــه داوری، آثار راه یافته به 
مرحله انتخاب نهایی راه یافتند. برگزیدگان این دوره از جشنواره، روز یکشنبه 
۲۸ خرداد جاری، طی مراســمی تجلیل و معرفی می شــوند. این مراســم با 
حضور غلامعلی حدادعادل، اعضای هیات علمی، داوران جشنواره و جمعی از 
نویسندگان، از ساعت ۱۵ عصر در سالن اجتماعات موسسه خانه کتاب و ادبیات 
ایــران واقع در خیابان انقلاب، بین خیابان برادران مظفر جنوبی و فلســطین 

جنوبی، پلاک ۱۰۴۰، طبقه منفی یک برگزار می شود.
فهرست نامزدهای نهایی هشتمین دوره جشنواره »خاتم« عبارتند از:

الف( داستان های بخش دانش آموزی: خشم قلمبه، خواب عجیب، مهربانی کن، 
قهرمان من، وقت باران چشــمانت من را ببین، قدم هایی با دلهره، بچه محل، 

نشانه، چرا خورشید گرفت
ب( داســتان های بخش کودک و نوجوان: ســایه بلند، پیشنهاد شیرین، فقط 
یک کیلو، صاد، امانت دار، شیرین تر از خرما، جنگل سرسبز، دانه بهشتی، عطر 
زندگی، ســند خانه آقاجان، میم مثل مهربانی، گوشواره، اتوبوس، شروع یک 
پایان، آهوها در دشت، آخرین کرگدن سفید، آتش گبری ها، راز دریاچه نامرئی، 

نقش بر سنگ، خانه آباد
ج( داســتان های بخش بزرگســال: و تب، ده فرمان، من یک ریشه ام، کوچه 
مشــرف به بازار، ابوخبر، من اسم نداشــتم، از خانه اش ریحان می چیدند، الله 
بداشــت، او می بارد، این رسم محمد نیست، مثل پاهای کوچک پرنده ای در 
برف، شــاهدخت نامه، عروسی خوبان، طبیب، گم شــده در غبار، اولین خاتم، 

آفرین، خانه حاج قاسم کجاست، نذر آهوها.
برنده جایزه »ادبیات داستانی زنان« رکورد شکست )با عکس تا هر جا شد(

با اعلام برگزیده نهایی جایزه »ادبیات داستانی زنان«، »باربارا کینگ سالور« به 
نخستین نویسنده ای تبدیل شد که این جایزه ادبی را دو بار دریافت کرده است.

به گزارش ایسنا و به نقل از گاردین، »باربارا کینگ سالور« به عنوان برنده جایزه 
ادبیات داســتانی زنان در سال ۲۰۲۳ انتخاب شد و به این ترتیب به نخستین 
نویسنده ای تبدیل شد که در تاریخ ۲۸ ساله این جایزه، دو بار موفق به دریافت 

آن شده است.
»کینگ سالور« برای رمان برنده جایزه پولیتزرش یعنی »دیو کاپرهد« برنده 
جایزه »ادبیات داســتانی زنان« امسال شــد. این کتاب که با الهام از »دیوید 
کاپرفیلد« اثر »چارلز دیکنز« نوشــته شــده است، داســتانی که در کوه های 

آپالاچی در ویرجینیا واقع در ایالات متحده اتفاق می افتد را روایت می کند.

اخبارکوتاه

رئیس ســازمان ســینمایی گفت: بهره برداری، تجهیز 
و راه اندازی بیش از ۵۰ ســالن ســینما در یکساله اخیر از 
دستاوردهای سفرهای استانی سازمان سینمایی است، با این 
حال ۲۲۲ شــهر با بیش از ۵۰ هزار جمعیت، همچنان فاقد 

سینما هستند.
به گزارش ایرنا از سازمان سینمایی، محمد خزاعی رئیس 
سازمان سینمایی با اشاره به اهداف برنامه سفرهای استانی 
سازمان سینمایی گفت: ۱۹ سفر استانی، از سال گذشته با 
حضور مدیران سینمایی برای پیگیری مشکلات سینماگران 
و حوزه زیرســاخت های سینمایی اســتان ها صورت گرفته 
و یکــی از مهمترین راهبردهای دولت ســیزدهم و وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی با اهتمام به رویکرد عدالت محوری، 
سفر به استان ها و توجه به مشکلات فرهنگی استان هاست.

خزاعی افزود: اختصاص و افزایش بودجه های اســتانی، 
راه اندازی و توســعه سالن های ســینما، حضور سینماگران 
استانی در جشــنواره های بین المللی کشور، حضور آن ها 
در گروه های داوری، توجه به سرگروهی سینماهای استانی 
در حوزه پخش، برگزاری مهر ســینمای ایران به عنوان یک 
رویداد جدید توسط استان ها، رونق جشنواره های منطقه ای، 
رشد تولیدات اســتانی و  تجهیز و به روز شدن بیش از ۵۰ 
سالن سینما و بهره برداری از آنها تا شهریور ماه سال جاری و 
غیره بخشی از اقدامات و ره آوردهای این سفرها بوده است.

او با اشاره به وضعیت سینما در هرمزگان خاطرنشان کرد: 
استان هرمزگان، سیزدهمین استان در رده بندی بیشترین 
تعداد مخاطب در کل کشور است در حالی که فقط ۵ سالن 
سینمای فعال دارد و این نشان می دهد که مردم هرمزگان، 
مردمی ســینما دوست هســتند و این فرصت خوبی برای 

سرمایه گذاران است که در این حوزه هزینه کنند.
خزاعــی ادامه داد: در ســال گذشــته بــرای اولین بار 

میزبان همه ســینماگران کشور و اســتان ها در جشنواره 
ســینما حقیقت بوده ایم و از آنها خواستیم که برای ارتقای 
فعالیت های ســینمایی تلاش کرده و به عرصه فیلمسازی 
حرفه ای ورود کنند ما در صدد ایجاد ظرفیت هایی مضاعف 
برای فیلم های فیلمســازان استانی هستیم. تاکنون در این 

سطح اهتمام به استان ها اتفاق نیافتاده بود.
معاون وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی همچنین تصریح 
کرد: در حال حاضر یکی از خواســته هــای جدی مردم از 
اســتانداران و نمایندگان مجلس، مطالبه سالن سینماست. 
هرمزگان از لحاظ مخاطــب در وضعیت بدی قرار ندارد، با 
وجود فقدان زیرســاخت های لازم و استاندارد، این استان 
بیش از ۷۱ هزار نفر در ســالجاری مخاطب داشــته و این 
ظرفیت برای ســرمایه گذاری بخش هــای خصوصی خبر 
خوبی است. خزاعی با بیان اینکه نباید تولید فیلم سینمایی 
به تهران محدود شود گفت: لازم است رنگین کمانی از تنوع 
فرهنگی در چشــم انداز تولیدات ما، به چشم بیاید و این با 

حضور جدی تر فیلمسازان شهرستانی محقق می شود.
وی یادآور شــد: من از نزدیک مشــکلات شما را لمس 
کرده  و می شناسم. در حوزه تجهیزات و امکانات آموزشی در 
همه مراکز سینمای جوان به روز می شود. چرا باید دفاتر ما 
همچنان با تجهیزات فرسوده و امکانات قدیمی کار کنند؟ ما 

در صدد جبران این کاستی ها و خلاها هستیم.
خزاعی با تاکید بر تقویت بخش های خصوصی اظهار کرد: 
ســینما منحصر به قشر و تفکر خاصی نیســت. توقع ما از 
ســینمای بخش خصوصی، سینمای در خدمت منافع ملی 
است و از سینمای دارای تنوع مضمونی و سلیقه ای متناظر 

به اهداف کلان ملی، حمایت می کنیم.
بــه گفته خزاعــی، اولویت ما در ســازمان ســینمایی 
موضوعاتی چون: جمعیت، دفاع مقدس، خانواده، تنوع ژانر، 
موضوعــات  مضامین اجتماعی و خانوادگی مهم و مســائل 
راهبردی و غیره اســت، چرا که چالش سینمای ما فقدان 

تنوع ژانر بوده و باید بسترهای رفع آن را فراهم کنیم.
او ادامه داد: کشــف اســتعداد با رویکرد عدالت محوری 
شــاخص نگاه ما در حوزه آموزش اســت، قطعــا در آثار ما 
باید نگاه و رنگ و بوی ایرانی و اســلامی وجود داشته باشد. 
هویت ملی و اخلاقی نکته مورد توجه ماست و طبیعی است 
شــاخص ها  و استانداردهایی برای رشد سینمای ملی وجود 
دارد. رئیس سازمان سینمایی با بیان اینکه به لحاظ سلیقه، 
نگرش، دیدگاه، جناح هیچگونــه محدودیتی وجود ندارد، 
عنوان کرد: ارزش گواهی آموزشــگاه ها باید تقویت شــود. 
ظرفیت و منابع مراکز در استان هرمزگان، قابل توجه است 
فقط نیاز به همگرایی داریم که با شکل گیری شورای استانی 

سینما این خلا نیز تامین می شود.
او به رســالت شــهرداری ها اشــاره کرد و اظهــار کرد: 
شهرداری ها رسالت بزرگ تری در توسعه سینمای استان ها 
دارند. شهرداری ها بازوی حمایتی گسترش و رشد فعالیت ها 
و رویدادهای سینمایی در کنار ادارات ارشاد هستند. حمایت 
از رویدادهــا، تولید فیلم کوتاه، مســتند و بلند به صورت 

مشارکتی بخشی از این حمایت هاست.
رئیس ســازمان ســینمایی عنوان کرد: مصوب شده تا 
شورای استانی ســینما با حضور استانداران تشکیل شود و 

تلاش می کنیم بخشی از دغدغه های شما را رفع کنیم.

اسماعیل جهانگیری، مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
هرمزگان نیز با اشاره به وضعیت فرهنگی هرمزگان گفت: ما 
از ســفرهای مدیران سینمایی به استان های مختلف مطلع 
بوده ایم که با دســتاوردهایی نیز همراه بوده است. یقیناً با 
شناختی که از نوع نگاه شما داریم این سفر برای هرمزگان 
و جامعه سینمایی استان، پر برکت خواهد بود و حضورتان 

برای اهالی سینما باعث دلگرمی و امید است.
وی عنوان کرد: ما معتقدیم کــه باید ظرفیت ها را کنار 
هم بگذاریم و از تک بعدی حرکت کردن پرهیز کنیم. نظر 
ما بر مدیریت بر اســاس خرد جمعی و استفاده از ظرفیت 
همه دســتگاه ها و گروه های فکری است. به همین منظور 
سه روز قبل از ادارات همسو با فعالیت های اداره کل فرهنگ 
و ارشــاد اســلامی هرمزگان در جهت برنامه ریزی دغدغه 
های فرهنگی هنری و رســیدن بــه یک وحدت فرهنگی و 
هنری دعوت به همکاری کرده ایم و اکنون خرسندیم که این 
وحــدت و همگرایی بین ادارات هم خانواده وجود دارد. این 
برنامه و این نشست محصول استفاده از نکته نظرات جمیع 
ادارات همکار و اهالی سینمای استان بوده است و انعکاسی 
از دغدغه ها، درخواســت ها و بیان مشکلات حوزه سینمایی 
استان خواهد بود. این گردهمایی، با حضور بیش از ۷۰ نفر 
از مدیران دستگاه های فرهنگی و سینماگران و هنرمندان 
استان هرمزگان صورت گرفت و حاضران در فضای صمیمی 
مســائل، موانع و مشکلات سینمایی و سینماداری و کمبود 

تجهیزات آموزشی را مطرح کردند.
یزدان عشیری مشــاور رئیس و مدیرکل روابط عمومی 
ســازمان، محمدرضا سوقندی مدیرکل حقوقی و استان ها، 
هاشــم میرزاخانی مدیرعامل موســیه سینماشهر و مهدی 
آذرپنــدار مدیرعامل انجمن ســینمای جوانان ایران رئیس 

سازمان سینمایی را در این سفر همراهی می کنند.

بیش از ۵۰ سینما تا شهریور ماه به بهره برداری می رسد


